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در مصاحبه ای که قبل تر برای انتش�ار 
در روزنامه فرهیختگان با هم داشتیم، 
پ�اداش  رئیس جمه�ور  »از  گفتی�د 
نگیری�د« اک�ران می ش�ود. آن زم�ان 
خودتان هم فک�ر می کردید، فیلم تان 

با اوضاع و احوال کنونی اکران شود؟
این موضوع برمی گردد به نگرانی ای که 
بین مس��ئولان ارشاد وجود دارد. شاید 
الان خودشان که دوباره فیلم را تماشا 

می کنند، احس��اس می کنند 
درباره می��زان حذفیاتی که 
به این فیلم داده اند، اش��تباه 
چنین  مطمئن��م  کرده ان��د. 
منته��ا  دارن��د،  را  حس��ی 
الان راه��ی را آمده ان��د که 

برگشتی در آن نیست.
 اصلاحات فیلم در مراحل 
مختل��ف ص��ورت گرفت. 
مثلا اصلاحات اولیه ای که 
به م��ا دادند درحد دوبله و 

فیلمبرداری بود. یک سری اصلاحات 
قابل قب��ول بود که به س��اختمان فیلم 
لطم��ه نمی زد و ما همه ای��ن کارها را 
انجام دادیم. دوب��اره که فیلم را دیدند 
احس��اس کردند باز هم لبه های تیزی 
در فیل��م وجود دارد که ممکن اس��ت 
ع��ده ای را متاثر کند. بنابراین از س��ر 
محافظ��ه کاری و احتیاط یک س��ری از 
صحنه ها را حذف کردند و همین طور 
مرحله به مرحله فشار آوردند که حتما 
باید ای��ن حذفیات ص��ورت گیرد که 
همیشه هم این توصیه ها از سوی ما با 
مقاومت صورت می گرفت، ولی چون 
منجر می ش��د به اینک��ه اگر این کار را 
نکنیم، فیلم باز ه��م در محاق توقیف 
می ماند، ما آرام آرام مجبور شدیم به این 
حذفیات تن دهیم. منتها در شاکله کلی 
فکر می ک��ردم حرف اصلی ای که فیلم 
دارد می زند مفهوم و در جای خودش 
مانده است. بزرگ ترین مشکلی که در 
ای��ن مقطع در مرحل��ه ممیزی وزارت 
ارش��اد داریم، این است که آنچه ممیز 
می گوید، نظر خودش نیست. اگر نظر 
خ��ودش بود، اصلا هی��چ اصلاحیه ای 
نمی داد. این دست ممیزی ها منوط  به 
نظر دیگران است و اینکه اگر این فیلم 
به همین شکل باقی بماند ممکن است 
فلان گ��روه راهپیمایی کن��د، یا اینکه 
ف��لان ارگان بیاید وزی��ر را به چالش 
بکش��د، یا شیشه س��ینماها را بشکنند 
و...؛ یعنی هزار تا از این ممکن ها جمع 
می شوند و می شوند نظر این آدم هایی 
که می خواهند در مورد فیلم اظهارنظر 
کنن��د. یعن��ی خودش��ان اص��لا چنین 
نظری ندارند که این صحنه ها غیرقابل 
نمایش اس��ت، ولی واقعی��ت تلخ این 
است که نظر خودش��ان را نمی گویند 
و براس��اس قانون مدون��ی که وجود 
دارد عم��ل نمی کنند؛ بلکه براس��اس 
حدس��یاتی که خارج از این حوزه و از 
طرف دیگران است عمل می کنند. الان 
در مورد اغلب فیلم ها همین طور است؛ 
یعنی یک نوع جو و ش��انتاژ و فضای 
فش��ار یا اهرم های سیاس��ی ای وجود 
دارند که آنها تعیین کننده هستند وگرنه 
هیچ ک��دام ای��ن قبیل حذفی��ات به آن 

قواعد و مقررات��ی که در اداره نظارت 
و ارزشیابی وجود دارد، برنمی گردد. 

یعن�ی برای ممی�زی در س�ینما قانون 
وجود دارد؟

بله، مقررات مدونی داریم که تصویب 
هیات مدیران است. 

و شما باور دارید که حذفیات فیلم تان 
خ�ارج از قوانی�ن م�دون 

است؟ 
حذفیات  بخواهی��م  اگر   
را با این قوانین مقایس��ه 
کنیم، ربطی به هم ندارند.

ای�ن  می ت�وان  پ�س 
ش�خصی  را  برخورده�ا 

دانست؟ 
 البت��ه ش��رایط ه��م مهم 
اس��ت؛ یعن��ی مقطعی که 
در آن به س��ر می بریم فش��ار به حدی 
اس��ت که مس��ئول وزارت ارش��اد به 

من می گوید اگر فیلم ش��ما 
را اکران کن��م وزیر را اذیت 
دنیا  آخر کج��ای  می کنن��د. 
نمایش یک فیلم باعث اذیت 

وزیر می شود؟

چ�ه اتفاقی افتاده اس�ت که 
کم�ال تبری�زی ک�ه زمان�ی 
فیلمسازی مورد اعتماد بود، 
حالا بای�د فیلم هایش قلع و 

قمع شود؟ 
 از ای��ن دس��ت اتفاق��ات در جامع��ه 
م��ا خصوص��ا در س��طوح مدیریتی و 
سیاس��ی کم نیفتاده است. خب طبیعتا 
یک فیلمس��از هم می تواند در دوره ای 
مورد اعتماد باش��د و الان مورد اعتماد 
نباشد. این بلایی است که متاسفانه سر 
جامعه ما آمده است، همه آن چیزی که 
در گذشته داش��تیم یک جوری زیر پا 
می گذاریم و سعی می کنیم فراموشش 
کنیم و می گوییم ک��ی بود، کی بود ما 
نبودیم و اصلا چنین مقطع تاریخی ای 
وجود نداش��ته و می رویم تا تجربیات 
تازه ای را پیش رو قرار دهیم؛ در مورد 
خیلی از فیلمسازها همین گونه است. 

به ط��ور طبیع��ی چ��ون ای��ن اتفاقات 
افت��اده فکر می کنم یک��ی از آن وجوه 
است؛ چراکه در ش��کل های دیگر در 
زمینه ه��ای فرهنگی و هن��ری هم این 
اتف��اق می افتد و فقط ب��رای من پیش 
نمی آی��د، بلکه برای خیلی از کس��ان 
دیگ��ر نی��ز رخ می ده��د. این مس��اله 

متاسفانه برمی گردد به نگاه متعصبی که 
وجود دارد و ناش��ی از آن است که ما 
نمی توانیم خیلی از اتفاقات و مس��ائل 
را از هم تفکیک کنیم؛ یعنی نمی توانیم 
هم خوبی ها و هم ضعف های یک نفر 
را ببینی��م. به محض اینک��ه یک نقطه 
ضعف از کس��ی می بینی��م دیگر تمام 
آن خوبی ه��ا را فرام��وش کرده و فکر 
می کنیم این آدم که دچار لغزش ش��ده 

نیست.  اعتماد  قابل  دیگر 
مادامی که م��ا چنین نگاه 
سرسختانه و جانبدارانه و 
غیرمنعطفی داریم، طبیعی 
اس��ت ک��ه ای��ن اتفاق ها 

می افتد. 

مثال هایی که شما 
می زنید از نگاه سیاسی 

برای آنها در بحث 
فرهنگ و هنر و... پیش 

می آید.
هم��ه حوزه ه��ای رفتاری ما سیاس��ی 
درحوزه  نگاه  است.  شده 
فرهنگ��ی و هن��ری ه��م 
رفتار  است.  شده  سیاسی 
با هنرمندان شکل سیاسی 
اس��ت. اصلا  پیدا ک��رده 
الان عم��ده برخوردهایی 
سیاس��ی  دارد،  وجود  که 
اس��ت، یعنی اگ��ر فیلمی 
دچ��ار ممیزی می ش��ود، 

امری سیاسی است.

 اگر »رس��تاخیز« اکران نمی ش��ود، به 
دلیل رفتار سیاس��ی ای است که با این 
فیلم می ش��ود. اگر مثلا جلوی نمایش 
فیلم رخش��ان بنی اعتماد را می گیرند، 
بنابرحاش��یه های سیاس��ی است. یعنی 
الان کمت��ر ممیزی در وجوه اخلاقی یا 
براساس آیین نامه و مقرراتی که وجود 

دارد صورت می گیرد. 
تقریب��ا همه، خ��ط قرمزهایی را که در 
مورد آنها مقررات نوش��ته شده است، 
می دانند. یعنی همه می دانند حوزه های 
چ��ه  دارد  وج��ود  ک��ه  ممنوع��ه ای 
حوزه هایی هستند. به نظرم 90 درصد 
ممیزی ه��ا بحث سیاس��ی دارد، بحث 
روز دارد، بح��ث دول��ت دارد، بحث 
مس��ئولان را دارد، بح��ث موقعیت ها 
یا مس��ائلی که احیانا خاص اس��ت را 
دارد؛ یعن��ی یک اتفاق گذری اس��ت. 
منظورم این اس��ت ک��ه تاریخ مصرف 
دارد؛ یعنی فیلمی که الان دچار ممیزی 
می ش��ود، ممکن است یک یا دو سال 
دیگر شکل ممیزی اش کاملا فرق کند. 
ممیزی ها قاعده و اساس ندارند و این 
بزرگ ترین لطمه ای اس��ت که ما از آن 
می خوریم. حوزه هنر را کشانده اند به 
حوزه سیاس��ت؛ سیاس��تی که هر روز 
درگیر نوعی روزمرگی است و طبیعی 
هم هست چون بازی ای است که دائما 

در جریان است. 

 تداخل حوزه فرهنگ با سیاس�ت چه 
تاثیری روی رویکرد هنرمندان دارد؟

جز ناب��ودی و تاثی��ر مخربی که روی 
ذه��ن و خلاقیت هنرمن��د دارد، هیچ 
تاثیر دیگری ندارد. متاس��فانه در مقطع 
فعلی کسی مراقب فرهنگ نیست. همه 
به فکر این هس��تند که اوضاع سیاسی 

دگرگون نشود. 
مث��لا ف��لان قوم ب��رای فلان س��ریال 
تظاه��رات نکند یا ف��لان جاها طومار 
ننویس��ند؛ یعن��ی مع��ادلات دیگ��ری 
ش��کنندگی ایج��اد می کند 
و این ش��کنندگی و هجوم 
حمل��ه م��ی آورد و بخش 
فرهن��گ و هن��ر را م��ورد 
می ده��د،  ق��رار  تهاج��م 
بنابرای��ن طبیعی اس��ت که 
حال و احوال فیلمسازان و 
نباشد. در  هنرمندان خوب 
اکثر حوزه ها موسیقی، فیلم 
بابت  هنرمن��دان  حال  و... 
برخ��ورد و ع��دم حمایتی 
که از طرف مس��ئولان نس��بت به آنها 

صورت می گیرد، خوب نیست. 

زمان�ی کارگردان بس�یار س�ختگیری 
بودید و زیر بار ممیزی و حذف سکانس 
نمی رفتید، چه اتفاق�ی افتاده که حالا 

راضی به این کار شده اید؟ 
 الان هف��ت س��ال اس��ت که ب��ا این 
موضوع کلنج��ار می روم. از روزی که 
ما این فیلم را فرستادیم وزارت ارشاد 
تا بتوانیم پروانه نمایش بگیریم بس��ته 
ب��ه اینکه چ��ه مس��ئولی در آن مقطع 
حض��ور داش��ته ش��اهد برخوردهای 
مختلف بودیم. هرک��دام از یک زاویه 
با م��ا حرف زدن��د و به گون��ه ای نظر 
دادند که نظرشان با مسئول قبلی 180 
درج��ه فرق داش��ت. به ه��ر حال در 
این هفت س��ال ما با آدم های مختلفی 
ارش��اد روب��ه رو ش��دیم.  در وزارت 
همه آنها حرف ه��ای متفاوتی زدند و 
هیچ کدام ش��ان حرف واحد و یکسانی 
نزدند. در دوره چهار ساله ای که آقای 
ش��مقدری آمد اصلا در مورد این فیلم 
حرفی ب��ا ما نزد و فقط اعلام کرد این 
فیلم تا ابد توقیف اس��ت. در دوره قبل 
علی رغم همه کج س��لیقگی ها به نظرم 

مسئولان شهامت بیشتری داشتند.
 بنابرای��ن فکر کردی��م دیگر مجبوریم 
ک��ج دار و مریز تن ب��ه حذفیاتی که به 
اصرار از م��ا می خواهن��د، دهیم. این 
اتفاقات هم مرحله ای رخ داد؛ یعنی به 
یک باره به ما نگفتند همه این صحنه ها 
را حذف کنی��د. بلکه مرحله به مرحله 
به حذفیاتی رسیدیم که شما الان آن را 
می بینید. در واقع ما مجبور ش��دیم این 
کار را انجام دهیم چون فکر می کردیم 
باید تن بدهیم به آن تا فیلم به آرش��یو 
ن��رود. فیلم باید نمایش داده می ش��د؛ 
چون س��رمایه گذارانی داش��ت و مهم 
سرمایه ای بود که برای کار صرف کرده 
بودند و حداقل انتظار داش��تند سرمایه 
اولیه ای که برای فیلم هزینه کرده بودند 
را ما به آنه��ا برگردانیم، برای اینکه به 
هر حال س��ینما هنری است که هزینه 
 بر اس��ت و مثل هنر های دیگر نیست. 
س��ینما جزء هنر های پرهزینه و گران 

اس��ت. بازگش��ت س��رمایه و چرخه 
اقتص��ادی بعد از فیل��م در درجه دوم 
اهمیت قرار دارد. مضاف بر اینکه همه 
کس��انی که برای این فیلم هزینه کرده 
بودن��د به ما اعلام کردند ش��ما هفت، 
هش��ت س��ال منتظر بودید و آن اتفاق 
که می خواس��تید نیفتاد، ح��الا باید هر 
طور شده به نقطه ای برسیم که فیلم را 
به نمای��ش درآوریم، چون باید بتوانیم 
حقوق دیگرش را اعاده کنیم پس باید 
کاری کنیم که در شبکه نمایش خانگی 

دیده شود. 

آی�ا هم�ان حداق�ل س�رمایه ای که 
صحبت�ش را می کنی�د ب�ا توجه به 
برخ�وردی که با اکران فیلم ش�ده، 

برگشته است؟ 
بله، با توجه به هزینه هایی که هش��ت 
س��ال پیش برای فیلم ش��ده، برگشته 
اس��ت. هش��ت س��ال پیش هزینه های 
فیلم مثل الان نب��ود، قاعدتا کمتر بود؛ 
یعنی الان که اکران می شود با توجه به 
نوع اکران  و قیمت بلیت و رایت های 
 دیگ��رش، قطع��ا بودجه اولی��ه اش را 
برمی گرداند ولی طبیعتا س��ود آنچنانی 

ندارد. 

ش�ما یک همکاری قبلی در ابتدای کار 
هنری تان ب�ا حوزه هنری داش�ته اید، 

چرا حوزه، فیلم شما را تحریم کرد؟  
حوزه هنری هم جزء همان گروه  هایی 
اس��ت که یک دوره ای ب��ه آدم اعتماد 
می کن��د و بع��د کلا اطمینان��ش را از 
دس��ت می دهد. در مورد حوزه هنری 
باید به این واقعیت تلخ اش��اره کنم که 
من جزء آن دسته از فیلمسازانی هستم 
که مورد اعتماد حوزه نیس��تم؛ چراکه 
شواهد نش��ان می دهد دلیل اینکه فیلم 
»از رئیس جمه��ور پ��اداش نگیرید« از 
طرف حوزه تحریم می شود خود فیلم 
نیست، بلکه کمال تبریزی است. شما 
این فیلم را مقایسه کنید با فیلم هایی که 
همزمان با این فیلم به اکران رسیده اند. 
ح��وزه از آن فیلم ه��ا حمایت می کند 
و همه س��ینماهایش را در اختیارشان 

می گذارد. 
البته من خوشحالم که حوزه این کار را 
انجام می دهد، اما وقتی مقایسه می کنیم 
متوج��ه می ش��ویم ح��وزه بی انصافی 
می کند که فیلم ما را از این دایره خارج 
می کن��د. پ��س باید نتیج��ه بگیریم که 
مساله اش فیلم نیست؛ مساله اش کمال 
تبریزی است و همان عدم اعتمادی که 
در دوره ه��ای مختلف به وجود می آید 
منتها طبیعی اس��ت که در این مس��یر 
کاری از دست ما بر نمی آید، از طرفی 
در حوزه هنری انگیزه های دیگری هم 
وجود دارد، صرف��ا اینکه ادعا می کنند 
براس��اس ارزش ه��ا و اعتقادات��ی که 
داریم تصمیم می گیری��م که فیلمی را 
رد  کنیم و فیلم دیگ��ری را هم اکران، 
من اصلا به آن اعتقاد ندارم و برای این 
حرف هایم هم دلیل دارم. اخیرا متوجه 
شده ام در شهرس��تان ها چون مدیریتی 
روی س��ینما های حوزه هنری نیست، 
س��ینما دخل و خرجش درنمی آید. به 
همین دلیل سینما را تبدیل کرده اند به 
انبار سیب زمینی و پیاز یک رستوران. 

در حال حاضر آدم های فاقد صلاحیت 
س��ینما را در دست ش��ان گرفته ان��د و 
مث��لا دارند س��ینما را تغذیه و گردش 
در  می کنن��د.  حف��ظ  را  اقتصادش��ان 
واقع مس��یری که حوزه هنری می رود 
باع��ث انزوای حوزه می ش��ود و کمتر 
فیلمس��ازی ترجیح می ده��د با حوزه 
همکاری داش��ته باش��د و امیدوارم در 
آینده این افراد متوجه اشتباهات شان و 

رفتاری که می کنند بشوند. 

خودتان هم اش�اره کردی�د و در فیلم 
هم نمایش »لیلی با من اس�ت« نش�ان 
از ای�ن دارد ک�ه ابای�ی نداری�د فیلم 
تکراری س�اخته اید، چرا می خواستید 
دوباره فیلمی مانند »لیلی با من است« 
بس�ازید؟ آیا می خواس�تید سه گانه ای 
داش�ته باش�ید؟ »مارمولک«، »لیلی با 
م�ن اس�ت« و »از رئیس جمهور پاداش 

نگیرید«؟
نه. به لح��اظ س��اختمانی و مضمونی 
ش��باهت هایی ب��ا هم دارن��د چون در 
قصه ها شما فردی را دارید که به سفر 
ناخواس��ته می رود و حالا این س��فر ها 
می تواند جنبه های مختلف داشته باشد. 
این سفر ناخواسته که علی رغم میلش 
صورت می گیرد و مجبور می ش��ود که 
به این س��فر برود این فیلم ها را به هم 
ربط می دهد. تکرار هم نیس��تند و دو 

فضای کاملا متفاوت هستند. 

سینما جزء هنر های 
پرهزینه و گران است 

بازگشت سرمایه و 
چرخه اقتصادی بعد 
از فیلم در درجه دوم 

اهمیت قرار دارد

در اکثر حوزه ها مثل 
موسیقی، فیلم و... حال 
هنرمندان به دلیل نوع 
برخورد و عدم حمایت 

دولت و مسئولان از آنها 
خوب نیست

گ��روه ادب و هن��ر| آقای نجفی یک دوره ای می خواس�تند فیلم�ی را در مکه کار کنند ب�ه نام »زمین 
آس�مانی« اما هیچ تصویری را موفق نش�ده بودند در س�فر به آنجا بگیرند. به همین دلیل ما به این 
موضوع اش�اره ای هم داش�تیم چون همین اتفاق برای خودمان هم  افتاد. اما ما با ترفندهای مختلف 
می توانس�تیم این پلان ها را که ش�ما می بینید بگیریم. خود همین ماجرا را وارد فیلم کردیم تا نشان 
دهیم که ش�رایط مکه و مدینه، به گونه ای نیس�ت که به راحتی وارد آنجا ش�وید و فیلمبرداری کنید. 
از ش�ما بازخواست می ش�ود و جلوی کارتان را می گیرند. بنابراین تلاش سرسختانه  ای که در طول 

ساخت این فیلم وجود داشت به نحوی در خود فیلم هم منعکس شده است. 

انعکاس تلاش سرسختانه در فیلم
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فیلم »از رئیس جمهور پاداش نگیرید« به کارگردانی کمال تبریزی از محصولات هنری دولت نهم بود که با دس�تور مس�تقیم وزیر فرهنگ 
و ارش�اد اس�لامی وقت در همان دولت توقیف ش�د و حالا پس از کش و قوس های بس�یار و انجام اصلاحیه های متعدد به اکران عمومی در 
س�ینماها به اس�تثنای س�ینماهای حوزه هنری درآمده و هنوز حاش�یه های آن ادامه دارد. آنچه هنگام تماش�ای این فیلم به ذهن تان خطور 
می کند، این است که چرا کمال تبریزی راضی شده است فیلمش با این همه تعدیل و ممیزی به اکران درآید. این اکران نیز با تحریم حوزه 
هنری روبه رو ش�ده اس�ت. به علاوه کمال تبریزی در کارنامه اش یک س�ریال توقیف ش�ده و یک فیلم در محاق مانده دارد. در باب همین 

موضوع ها با او به گفت وگو نشسته ایم. 

مهربانو ابدی دوست
m1.abadidost@fdn.ir

سرنوشتی که فیلم دچار آن شد
ای�ده فیلمنامه را از اتفاقی که ب�رای منوچهر محمدی افتاد،گرفتم. با 
توجه به س�اختمان این اتفاق چون مقداری ش�بیه فضای فیلم »لیلی 
با من اس�ت« بود با آقای مقصودی صحبت ک�ردم و با هم به طرح و 
ایده هایی رسیدیم و ایشان هم چند ورسیون فیلمنامه را نوشت. حتی 
تحقیقات میدانی هم داشتیم و سفر به مکه و مدینه داشتیم و موقعیت 

حجاج را در آنجا بررسی کردیم.
فیلمنامه را مقصودی نوشت منتها یک فاصله نسبتا دو ساله از زمانی 
که فیلمنامه آماده ش�د تا شروع فیلمس�ازی به وجود آمد و مجددا که 
رجوع کردیم به فیلمنامه، متوجه شدیم نیاز به تغییرات دارد که آقای 
مقصودی گفتند من بیش�تر از این نمی توانم تغییرات را انجام دهم و 
ش�ما می توانید س�راغ یک نفر دیگر بروید و به این ترتیب ما رفتیم 
سراغ آقای رحمانیان و مجددا چند سفر رفتیم تا خود آقای رحمانیان 
ه�م موقعیت های جدیدی که آنجا وجود داش�ت را ببیند چون تقریبا 
ش�کل و شمایل این س�فر هر ساله به تناسب اینکه کشور عربستان 
قواع�د نوع ج�ذب زائران را تغییر می دهد، عوض می ش�ود. در ایران 
هم یک مقدار سازوکار کادر های تشکیلاتی و سرویس دهی به حجاج 
تغییر می کند. بنابراین با رحمانیان به یک سفر دیگر رفتیم و برگشتیم 
و ایشان یکی دو ورسیون هم بازنویسی کردند تا به فیلمنامه اصلی مان 
دست پیدا کردیم و شروع کردیم به کار کردن. همان موقع که با آقای 
مقصودی فیلمنامه را می نوشتیم اولین انتخاب ما پرویز پرستویی بود 
و قبلا صحبت کرده بودیم و ایش�ان هم موافق�ت کرده بود، منتها در 

طول نگارش فیلمنامه اختلافی بین پرس�تویی و تهیه کننده پیش آمد 
و این اختلاف باعث شد که پرستویی برای حضور در فیلم یک مرحله 
عقب نش�ینی کند اما واقعیتش این است که وقتی فیلمنامه به نسخه 
نهایی رس�ید و پرس�تویی آن را خواند به ما اعلام کرد که بهتر است 
ک�س دیگری این نقش را بازی کند چون من قبلا این نقش را بازی 
کرده ام و یک جوری تکرار »لیلی با من اس�ت« اس�ت و ممکن است 
من کار جدیدی نتوانم انجام دهم. در انتخاب نفر بعدی حبیب رضایی 
که کار کستینگ را انجام می داد خیلی اصرار داشت که به سراغ چهره 
جدیدی برویم، ما هم فکر کردیم برویم به سراغ یک چهره جدید و با 
این کار یک چهره را به س�ینما معرفی کنیم که الان که هفت سال از 
این ماجرا می گذرد آقای معجونی تبدیل شده است به بازیگر سریال. 
در صورتی که آن موقع هیچ کار تصویری از ایش�ان دیده نش�ده بود. 
قطع�ا اگر زمان خ�ودش فیلم نمای�ش داده می ش�د جذابیت خاص 
خودش را داش�ت. حتی من به آقای معجونی گفته بودم تا جایی که 
می توانی در کارهای سینمایی و تلویزیونی بازی نکن تا فیلم ما نمایش 
داده ش�ود ولی هفت س�ال از این ماجرا گذشت، طبیعی بود که دیگر 
نمی توانستیم اصرار کنیم و آن انتظار را داشته باشیم و همه تلاش ما 
این بود که این بخش را به نحوی انجام دهیم که بتوانیم بار کل فیلم 
را به دوش نقش شخصیت اول فیلم بیندازیم. متاسفانه خود این امر 
هم مقداری در جذب مخاطب تاثیر داشت و به هر حال این سرنوشتی 

بود که فیلم دچار آن شد. 

گفت وگو با کمال تبریزی به بهانه اکران فیلم 
سینمایی »از رئیس جمهور پاداش نگیرید«

 ممیزی 
با حدس و گمان

 برای اینکه فیلم به محاق نرود
آرام آرام به حذفیات تن دادیم

 نگاهی به فیلم مستند »من می خوام 
شاه بشم« ساخته مهدی گنجی

سقوط
گروه ادب و هنر| عباس برزگر سال های 
اول انقلاب در انش��ای خود با موضوع 
اینکه می خواهد در آینده چه کاره شود، 
نوش��ته بود که می خواهد شاه بشود و 
بابت همی��ن اعتراف ک��ه آرزویش را 
داشته، از معلم دبستانش که دو برادرش 
را در مبارزه با حکومت شاهنشاهی از 
دست داده اس��ت، سیلی می خورد. اما 
عباس برزگر که زندگی فقیرانه ای در ایل 
دارد، به دنبال تحقق آرزویش است. گذر 
اتفاقی چند توریست آلمانی و پذیرایی 
ساده و صمیمی اش با دستپخت خوشمزه 
زنش باعث می شود یکی یکی سر و کله 
توریست های خارجی در خانه محقرش 
پیدا ش��ود. این چنین است که تورهای 
گردشگری به راه می افتد و عباس بزرگر 
دهکده کوچک گردش��گری اش را راه 
می ان��دازد و زندگی اش رونق می گیرد. 
هرچه اوضاعش بهتر می شود، خودش 
را بیش��تر محقق برآورده کردن آرزوی 
شاه شدنش می بیند. او باید ایل خودش 
را تشکیل بدهد و بحران در زندگی او 
از همین جا شروع می شود. برای تحقق 
رویاهایش در سرش چنین ایده ای دارد 
که زن های زیادی بگی��رد تا بتواند ایل 
خودش را شکل بدهد. اما آنچه تاکنون 
او را کم��ک کرده و پا ب��ه پایش آمده 
است تا به موقعیت قابل تاملش برسد، 
حالا دل شکس��ته است و عباس برزگر 
ابایی ندارد ک��ه در برابر دوربین مهدی 
گنجی، مستندساز جوان و خلاق همه 
زیر و بم های زندگی اش را بگوید و به 
تیم فیلمسازی اجازه بدهد تا سه سال 
در زندگی او پرسه بزنند تا مستندشان 
را درب��اره او بس��ازند. مه��دی گنجی 
با هوش��مندی از این زندگ��ی واقعی، 
فیلمنامه ای را می نویسد و جلوی دوربین 
می برد که اتفاق قابل تاملی در سینمای 
مس��تند ماست. او با س��وژه مستندش 
به گونه ای رفت��ار می کند که انگار با زن 
و بچه اش در حال بازی فیلمی داستانی 
هس��تند. فیلمنامه ای کلاس��یک شکل 
گرفته که تمام قواعد یک اثر داستانی را 
نیز رعایت کرده است. اما آنچه مستند 
»م��ن می خوام ش��اه بش��م« را به اثری 
موفق و ستایش ش��ده در جشنواره های 
داخل��ی و خارج��ی تبدی��ل می کند، 
جدای از ساخت فیلمی خوش ساخت 
و حرفه ای در عرصه س��ینمای مستند، 
جهان معنایی آن اس��ت که با پرداخت 
درس��ت از چه��ار مولفه ش��خصیت، 
مکان، زمان و اش��یا به خوبی تماشاگر 
را به اندیش��ه و تامل وام��ی دارد. فیلم 
»من می خوام ش��اه بشم« مهدی گنجی 
ذهن مخاطب را فراتر از مستند زندگی 
عباس برزگر می ب��رد و کهن الگوهای 
مردسالارانه و دیکتاتورمنشانه شرقی را 
آشکار می کند که برای تحقق رویاهای 
بلندپروازانه حاضر و قادرند تا بهشتی 
را به جهنم تبدیل کنند. رویای ماشین 
زمان و بازگشت به 200 سال پیش برای 
رونق بخش��یدن به صنعت توریست تا 
جایی شیرین و دلنشین است که عباس 
برزگر خانواده اش را زیرپا نمی گذارد و 
ب��ر قربانی گرفتن برای تحقق رویایش 
پافشاری نمی کند. جهان معنایی مستند 
»من می خوام شاه بش��م« فراتر از قصه 
سرراس��ت و دراماتیک آن اس��ت و با 
ریزه کاری های مستندساز و حوصله به 
خرج دادن برای نش��ان دادن شخصیت 
واقعی عباس برزگر، ذهن و فهم مخاطب 
را به لایه های پنهان خود می کشاند و از 
این همین بابت است که تماشاگر بعد 
از دیدن فیلم، احساس��ی فراتر از دیدن 
یک مستند مردم نگارانه دارد. فیلم خیلی 
فراتر از برملاکردن خشونت خودکامه 
مرد ش��رقی پرده برم��ی دارد که نقدی 
می شود بر آرکی تایپ های انسان شرقی 
و هشداری می شود برای تامل در احوال 

درونی مردمان این دیار. 
مستند ستایش ش��ده مهدی گنجی که 
جایزه بهترین کارگردانی در بخش مستند 
جش��نواره فیلم فجر را از آن او می کند، 
آینه ای است در برابر بخشی از فرهنگ 

انسان این سوی جهان. 
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